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Milí delegáti, milé delegátky,
týmto krátkym úvodom do Chronu, by som Vás chcel “slávnostne“ 

privítať na poslednom workshope tohto ročníka, ktorý sa uskutoční pred 
konferenciou. Ani neviem ako rýchlo to opäť zbehlo. Ešte včera sme mali 

sekretí úvodný víkend, a dnes už nás čaká posledný workshop. Ten čas 
fakt letí a chtiac-nechtiac, ho bohužiaľ nevieme zastaviť a ani spomaliť. To 
by nám však nemalo vadiť, čaká nás totiž konferencia - vyvrcholenie ce-
lého ročníka a finálny záver našej, a najmä vašej práce počas workshopov.

Na čo sa teda môžete tešiť? Tak dnes to bude najmä debata s kandi-
dátmi do eurovolieb, dúfam, že pre nich máte všetci prichystané nejaké 
spicy otázky. Okrem toho si dnes užite aj poslednú orgánovú časť, ktorá 
bude míľovo rozdielna v porovnaní s tou konferenčnou. A taktiež verím, 

že ste si už užili (alebo si ešte len užijete) Vaše orgánové “výjezdká“, práve 
to je totiž spôsob ako sa pred konferenciou najlepšie naladiť na rovnakú, 

priateľskú vlnu s celým vaším predsedníctvom. Nebudem to už ďalej 
zdržovať predsa len, moja kreativita so začiatkom skúškového začína 
pomerne rovnako upadať. Pripravte sa teda na posledný odstavec OG 

workshopového Chronu 29. ročníka Pražského studentského summitu.

V tomto odstavci by som Vám chcel poďakovať. Ďakujem všetkým, 
ktorí si prečítali čo i len jeden článok v Chrone. Ďakujem všetkým, ktorí 

nám vyplnili feedback, všetkým, ktorí naše články pochválili alebo 
relevantne kritizovali. Ďakujem každému, kto si Chron prečítal online 
a každému, kto ho po workshope nehodil do zberu papiera. Dúfam, že 

Vám Chron aj tento rok priniesol akési obohatenie summitieho zážitku, 
že ste sa naučili niečo nové, prečítali niečo zaujímavé, alebo pobavili ste 
sa nad niečím vtipným. Dúfam, že sme pre Vás s mojím tímom pripravili 

takú pridanú hodnotu, ktorá Vám rozšírila obzory a spríjemnila dlhé cesty, 
či chvíle. A posledné ďakujem patrí môjmu tímu. Ďakujem celej redakcií 
Chronu, za jej prácu, odhodlanie, kreativitu, prebdené hodiny, aktivitu, 
nápady a porady. Bez Vás by tento občasník nebol tým, čím je, a bez Vás 

by som ani ja nemohol byť hrdý na to, čo sme spolu tento rok dokázali a na 
konferencií ešte dokážeme! <3

Výživný a príjemný posledný workshop Vám praje, Váš šéfredaktor.

ADAM DIDECKÝ
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GLOBÁLNA NESTABILITA? PRE 
SUMMIŤÁKOV ŽIADEN PROBLÉM!

ADAM DIDECKÝ
šéfredaktor

Každý z nás si určite uvedomuje fakt, že doba v ktorej žijeme, je extrémne ne-
stabilná, a že každý krok prináša ďalší a ďalší zvrat, ktorý môže mať globálne 
následky. Summit sa po celú svoju existenciu snaží učiť svojich účastníkov ako 

takýmto krízam predchádzať, resp. ako sa správať, keď už sú nevyhnutne zapo-
čaté. Ako správne vyjednať podmienky, ako podať dobrý pozmeňovák, ako vyriešiť 
nepriazeň kolegov delegátov, to všetko v spojení s Chronom, ktorý vás každé číslo 
informuje o dianí vo svete vytvára akýsi “wannabe“ začiatočnícky návod čo všetko 
sa môže udiať a ako sa v takej situácií správať. A aj práve preto sme si v tomto čísle 
pre vás pripravili špeciálnu rubriku, ktorá bude pojednávať o možných rizikových 

situáciách, ktoré môžu kedykoľvek nastať a VY, MY, ONI, ONY im budú musieť 
čeliť!

V Ý B U C H  V   U S A
Nie len voľby, ktoré nás v roku 2024 v USA čakajú budú 

bombastické. Predsa len rozhodne sa o tom či dedko večer-
níček Joe Biden obháji svoj mandát, alebo najslávnejší herec 
zo Sám Doma 2, Donald Trump znova zasadne na trón pre 
hlavu Spojených štátov. Avšak čo by sa stalo keby ešte pred 
volebným výsledkom a konkrétnym dňom volieb ovplyvnila 
situáciu v  USA katastrofa. Konkrétne hovorím o  výbuchu, 
ako výsledku nehody v národnom parku Yellowstone. Pred-
stavme si, že by tento výbuch pohltil 80% USA a časť Me-
xika. Ako by sa z toho Spojené štáty spamätali? Boli by vôbec 
voľb v takejto situácií možné? Ako by to ovplyvnilo svetovú 
geopolitiku? Čo by sa stalo s NATO? Znamenalo by to ofen-
zívu Ruska na Balt, resp. Číny na Taiwan a strednej Ázie?

Toto všetko je len polemika. Ale predsa len, skúste sa nad 
tým zamyslieť. Vieme si vôbec predstaviť svet bez Ameriky? 
Dokážeme pracovať s predpokladom, že by to bola EÚ, ktorá 
by poskytovala “Marshallov plán“ tomu zbytku, ktorý by 
z USA po výbuchu ostal? A bola by vôbec naša Zem a popu-
lácia schopná prežiť extrémne populačné a environmentálne 
dopady, ktoré by táto katastrofa na nej zanechala? Nechám 
to na vás.

M I M O Z E M Š Ť A N  A K O  V Á Š  N O V Ý  S U S E D
Áno viem, že táto téma už je obohratá prinajmenšom ako 

Óda na radosť, ale čo ak naozaj existujú? Predstavme si, že si 
vykračujete do školy - krásny slnečný deň, pondelkové ráno, 
pred vami spolužiaci - a zrazu sa nad vami objaví obrovský 
tieň. Poviete si, že veď predsa asi len zašlo slnko, ale opak je 
pravdou. Nad vašou hlavou, ako aj nad hlavami ďalších mili-
ónov ľudí, inde po svete, sa objaví UFO - neidentifikovateľný 
lietajúci objekt. Až na to, že všetci bezpečnostní analytici, 
novinári, dezinformátori a  postupne aj politici priznajú, že 

ide skutočne o vesmírnu loď mimozemskej civilizácie.
Čo bude našou ľudskou reakciou? Predsa len, nevieme 

o akú vyspelú entitu ide, nevieme o tom, že by nás pred svo-
jou “inváziou“ kontaktovala, a prečo sa vlastne rozhodla na 
zem pristáť. Všetko toto sú viac ako abstraktné scenáre, no 
predstavme si, že by napr. Sergej Lavrov, vyjednal spolu-
prácu medzi mimozemšťanmi a Ruskou Federáciou, aký by 
to mohlo mať skutočný dopad?

N O V Ý  D R U H  I N V A Z Í V N E H O  H M Y Z U
Keby niekomu z vás nestačila invázia Covidu-19, môže sa 

kludne obhliadnuť cez rameno a začať manifestovať inváziu 
napr. nejakého nového druhu invazívneho hmyzu. Ten by 
sa podobne ako Covid mohol postupne zo svojho “hniezda“ 
rozšíriť do všetkých častí sveta a spôsobil by hneď niekoľko 
katastrof naraz. Či už ekologickú decimáciou ekosystémov, 
alebo zdravotnícku, kolapsom nemocníc, pracovnú nedo-
statkom práceschopných ľudí, alebo geopolitickú, keďže 
v následku hmyzu by sa mohli začať rozvracať dobré vzťahy 
medzi spoločenstvami a krajinami.

Nedostatok potravín, rabovanie, výpadky prúdu, vody, 
elektriny, či plynu, všetko toto by postihlo najmä krajiny 
strednej Ázie, z ktorej by tento hmyz začal prúdiť do zvyšku 
sveta. Až v tomto momente by sa ukázalo, kto je skutočným 
spojencom a  dokáže pomôcť vo chvíli, kedy svet postihne 
bezprecedentná situácia. Samozrejme, že ide o hypotetickú 
rovinu, myslím si, že by každý z  nás pozval invazívneho 
Ferda Mravca k sebe domov na kafe a čokoládu a potom s ním 
prebral plán ako ovládnuť svet (žmurk).

Všetko toto sú výplody mojej fantázie, pričom o  ich 
potenciálnom výskyte môžeme len polemizovať a  vy-
počítavať pravdepodobnosť, s ktorou by sa odohrali. No 
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našťastie aj napriek tomu, že som maturoval z matema-
tiky, ju aktívne už tretí rok štúdiom humanitných vied 
nepoužívam, a  preto to nechám na VÁS. Ako veľmi ste 
presvedčení, že by sa niečo z  vyššie uvedeného mohlo 

stať, a boli by ste vôbec pripravení a schopní takéto situ-
ácie riešiť?

Well, uvidíme.
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JAK NA (NEJEN) MATURITNÍ 
ČTENÍ?

MAREK ŠTEFKA
redaktor

„Bylo tu však něco těžkého, co drtí…“ – tak zní jedna z podob refrénu Nezvalovy 
básně Edison. Bohužel se nezřídka stává, že je to právě maturitní četba, která stu-
dentům přidělává další vrásky na čele. Důvodů proto je mnoho – někteří studenti 

nechávají četbu na poslední chvíli, jiní nečtou vůbec a někteří si špatně sestaví svůj 
seznam. Právě abyste se posledně zmiňovanému problému vyvarovali, nabízíme 
v tomto článku pár tipů. Jak knihy vybírat? Jak si četbu rozvrhnout? A po jakých 

„skrytých perlách“ by se člověk neměl bát sáhnout?

N a úvod je samozřejmé nutné dát disclaimer  – každá 
škola má vlastní interní pravidla, která upravují detaily 

maturitní četby – ať už se jedná o celkový seznam literatury, 
přesný počet vybíraných titulů nebo požadavky stanovené 
dle jednotlivých literárních epoch. Pokusím se proto popiso-
vat tipy co nejobecnější a se zřetelem na možné odlišnosti. Je 
také důležité si uvědomit, že smysl maturitní četby není ně-
jak studenty týrat nebo jim četbu zprotivit, ba naopak u nich 
podnítit zájem o ni. Klasické knižní tituly totiž patří k vše-
obecnému vzdělání, které nejenom gymnázia nabízí – avšak 
je to právě způsob, jakým se o literatuře mluví a jak se četba 
prezentuje, co může ovlivnit zájem či nezájem o ni. Nenechte 
se tedy odradit případnými špatnými vyučujícími – společně 
se podíváme na to, jak si tuto povinnou četbu udělat příjem-
nou a zajímavou.

K D Y  Z A Č Í T  A   J A K  S I  Č E T B U  R O Z V R H N O U T ?
Mezi zaběhlé praktiky na mnohých školách patří, že vy-

učující zadávají svým žákům po celou dobu studia knihy 
k přečtení a poté znalosti z knih testují. Právě tento způsob 
seznamování se s kánonem nemusí být pro studenty ten nej-
příznivější, hlavně pokud si nemají možnost vybrat, co bu-
dou vlastně číst. Finální závazné seznamy budete podávat 
někdy v  prvním pololetí maturitního ročníku. Do té doby 
máte spoustu času se samotnou četbou začít. V tomto ohledu 
je asi nutné říct, že člověk by měl mít povědomí o  svých 
vlastních čtecích návycích – jak dlouho průměrně knihu čtu? 
Zvládám číst víc knih naráz? Kolik knih dokážu přečíst za 
kalendářní rok? Bez odpovědí na tyto otázky se vám bude 
plánovat špatně.

Obecně se dá říci, že pokud přečtete kolem 40 stran 
denně, tak byste měli být schopni během vaše maturitního 
ročníku přečíst onen průměrný počet 20 knih k  maturitě. 
Je ale dobré mít časovou rezervu, protože není ideální číst 
jednu za druhou, aby se vám nemíchaly všechny děje do-
hromady. Vesměs platí, že je dobré si již v prvním ročníku 

projít stávající seznam literatury a podívat se, zdali jsou tam 
nějaké tituly, které máte eventuálně v  plánu číst, případně 
se zamyslet, které z  nich vám připadají zajímavé. Z  těch si 
potom zkuste vybrat pár, které si do konce třeťáku přečtete. 
Když se tímhle způsobem dostanete na zhruba 5 až 7 knih 
před začátkem maturitního ročníku, už by vám pak nemělo 
dělat problém bez zbytečného časového presu dočíst zbytek 
v jeho průběhu.

J A K  S I  S P R Á V N Ě  V Y B R A T ?
Výběr je asi ta vůbec nejtěžší činnost spojená s maturitní 

četbou. Jakmile totiž svůj seznam vedení školy odevzdáte, již 
jej nebudete moci předělávat. Zásadní je proto zvážit různé 
parametry a perspektivy, ze kterých se na knihy díváte. Asi 
se patří začít žánry  – většina kánonů má stanovený určitý 
limit na počet prozaických knih, divadelních her a  poezie. 
Najít vhodnou prózu většinou nečiní studentům problém, 
ale poezie nebývá nejpopulárnějším žánrem. Je důležité, 
abyste si vyzkoušeli, co přesně vám sedí – máte radši epické, 
či více abstraktní básně? Máte radši sbírky s  různými mo-
tivy nebo delší jednotná díla? A to samé platí i o divadelních 
hrách, ne každému se čtou dobře, ale většinou mají zajímavý 
děj s rychlým spádem. Proto určitě hry zvažte a klidně si spíš 
na nějakou zajděte do divadla, pokud vám dá audiovizuální 
zážitek více než četba replik.

Dále pak člověk musí uvážit rozsah knih. Vojně a míru 
se sice nedá zapřít určité kouzlo a  mistrně propracovaná 
zápletka, avšak pokud máte přečíst dalších devatenáct 
knih, oněch 1400 stran vám skutečně příliš neulehčí. Sa-
mozřejmě není ideálním řešením volit jen krátké knihy. Je 
dobré vyvažovat knihy kratší s těmi delšími a řídit se pri-
márně tím, aby vás vybrané knihy bavily, potom vám ani 
rozsáhlejší publikace nebudou dělat problém. Dávejte pozor 
v hodinách literatury, všímejte se zápletek děl, které vám 
přijdou zajímavé, a těch se poté i zkuste držet při sestavo-
vání seznamu.
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R O Z B O R Y  A   P Ř Í P R A V A  K   M A T U R I T Ě
U  maturity od vás komise nebude očekávat pouze pře-

vyprávění děje dané knihy – ale vyžaduje se detailní popis 
postav, motivů a námětů, dále pak kontext autorova života 
a  tvorby, ale i další informace. Je proto podstatné si z knih 
dělat rozbory, ve kterých se těmto problematikám věnujete. 
Někteří volí cestu hledání takových rozborů na internetu 
a někdy dokonce i jejich nakupování – od toho bych vás však 
chtěl odradit. Tím, že si budete dělat výpisky z knihy, připra-
vovat rešerši autorova života a  dávat tomu všemu nějakou 
formu, si procvičíte některé dovednosti vhodné pro vaše 
další vysokoškolské studium. Nikdo vám navíc nezaručí pra-
vost informací v online rozborech obsažených. Takže si dejte 
tu práci s vlastními rozbory – není to až tak náročné, když se 
třeba inspirujete u vyšších ročníků, ale vlastní snaha se vám 
pak u maturity v mnohém vrátí.

Před samotnou zkouškou si pak také nezapomeňte projít 
všechny základní termíny a  literární pojmy, které s vašimi 
knihami souvisí – zkuste si popsat rozdíly mezi literárními 
proudy a žánry, zasaďte je do časové posloupnosti a podívejte 
se na nějaké tropy a  figury, toto vše vám během vašich 15 
minut před komisí pomůže.

P Á R  T I P Ů  N A  K N I Ž N Í  T I T U L Y
Nyní již nezbývá než přidat i pár tipů na knihy, které čas-

tokrát leží v kánonech zapomenuty, a to určitě neprávem.
V následujících odstavcích vám tedy krátce představím 

pár titulů prozaických, dramat i poezie, které by neměly ujít 
vaší pozornosti.

Dovolím si začít u  doporučení z  žánru poezie. Sylvia 
Plathová patřila k  velmi vlivným americkým autorkám 
poloviny dvacátého století. Známá je u nás primárně pro 
svůj román Pod skleněným zvonem  – popisujícím život 
s depresí, který sama autorka prožívala – avšak jejím pri-
márním zájmem byla poezie. Sbírka Ariel je rovněž velmi 
osobního charakteru. Autorka v ní popisuje skrz mnohdy 
obecné činnosti neschopnost člověka vyrovnat se ztrá-
tou, rutinní melancholii každodennosti a také depresivní 
stavy. Nelze jí však upřít kreativního génia ve hře se 
slovy, a  právě proto patří k  nedílným součástem kánonu 
ve Spojených státech. V této souvislosti připomenu i dílo 
Allena Ginsberga, předního představitele tzv. Beat genera-
tion, a jeho fenomenální sbírku Kvílení a jiné básně. Z české 
kotliny pak k zapomenutým klenotům patří sbírka Sodoma 
od Jiřího Karáska ze Lvovic. Autor žijící na přelomu 19. 
a 20. století patřil k předním bojovníkům za práva queer 
menšiny a  témata spojená s  jeho vlastní homosexuální 
orientací najdeme i  ve zmiňované sbírce. Ta byla pova-
žována za natolik kontroverzní, že její publikace byla na 
několik let zakázána.

Naší další zastávkou bude všemi oblíbená próza. Pokud 
jste podobně jako já fanoušky historie, neměla by vám unik-
nout kniha Kladivo na čarodějnice od Václava Kaplického. 
Jedná se o převyprávění příběhu čarodějnických procesů na 
panství Velké Losiny na konci 17. století. Kniha je však stále 
aktuální jako alegorie politických procesů komunistického 
režimu a tematikou hledání spravedlnosti a nemožnosti je-
jího dosažení v  předem zinscenovaném procesu. Knihou 
jedinečného charakteru, kterého autorka dosahuje pomocí 
využití techniky proudu vědomí, pak zajisté je Orlando od 
Virginie Woolfové. Autorka je známá primárně pro svůj ro-
mán Paní Dallowayová, avšak i tento další příběh si zaslouží 
pozornost. Kniha vydaná v roce 1928 sleduje osud alžbětin-
ského šlechtice Orlanda, který je nesmrtelným díky kletbě 
a  žije tak skrz různé epochy až do autorčiny současnosti. 
Setkává se s  různými osobnostmi britských (literárních) 
dějin a  v  půlce knihy dokonce dojde k  změně jeho pohlaví 
a  stává se z něj žena. Doplním jen, že příběh je inspirován 
historií šlechtického rodu blízké přítelkyně a milenky Wool-
fové – Vity Sackville-West. Rozhodně byste se také neměli 
bát delších románů – z  těch, za které se mohu zaručit, jsou 
Jane Eyre z pera Charlotte Brontëové nebo Anna Karenina od 
Lva Nikolajeviče Tolstoje.

Naší finální destinací jsou pak vody dramatu. Mezi do-
dnes oblíbené a často inscenované hry patří například Tram-
vaj do stanice Touha od Tennesseeho Williamse. Příběh nym-
fomanické alkoholičky Blanche Dubois, která byla ze svého 
postu učitelky vyhozena pro poměr se studentem a přišla by-
dlet ke své sestře, jejíž manžel je hrubián polského původu, 
se stal klasickou součástí repertoáru mnoha světových scén. 
Příběh je plný zvratů a  poukazoval na tehdy tabuizovaná 
témata. Rozhodně stojí za přečtení či zhlédnutí a mohu jen 
doporučit i filmovou adaptaci z roku 1951 s Vivien Leigho-
vou a  Marlonem Brandem v  hlavních rolích. V  neposlední 
řadě bych pak rád představil hru Cyrano z Bergeracu od Ed-
monda Rostanda. Jedná se o skvělou komedii, která se točí 
okolo příběhu platonické lásky Cyrana k Roxaně, která však 
miluje Cyranova přítele Kristiána. Rostandovo mistrovství 
tkví v  barvitém vykreslení charakterů postav, ale zároveň 
i  skvělém humoru a  ilustraci Francie 17. století, kde se hra 
odehrává.

Z Á V Ě R
Tím jsme se dostali až na konec tohoto literárního pu-

tování. Doufám, že vám alespoň některé z tipů této rubriky 
přijdou vhod, až budete sestavování maturitního seznamu 
řešit sami. Případně pokud již máte těsně před maturitou či 
po ní, pobídne vás k přečtení některého z výše popsaných ti-
tulů. Samozřejmě čtěte hlavně to, co vás baví, ale nezapomí-
nejte, že i časem osvědčené klasiky by ve vašich knihovnách 
neměly nikdy chybět.
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R O Z H O V O R

ROZHOVOR: S KANADSKOU 
VELVYSLANKYNÍ V ČR EMILY MC-

LAUGHLIN O ČESKO-KANADSKÝCH 
VZTAZÍCH, DIPLOMACII A DALŠÍM

MONIKA JEŘÁBKOVÁ
redaktorka

Momentálně působíte poprvé jako velvyslankyně 
Kanady. S jakými pocity jste do funkce nastupo-
vala a  jaká byla Vaše očekávání při příjezdu do 
Česka?
Samozřejmě se ve mně mísilo spoustu emocí, když vás 
nominují na takovou pozici, je to velká čest, byla jsem 
nadšená. Zároveň jsem ale byla nervózní, přeci jen se 
jedná o velký krok. Stěhovala se sem se mnou i rodina, 
zařizovali jsme tedy v Praze práci pro mého muže a 
školu pro jednoho syna, druhý syn zůstal v Kanadě a 
šel na univerzitu. Řešili jsme toho tedy opravdu hodně, 
před odjezdem to bylo chaotické. Přijela jsem ale s 
otevřenou myslí, přestože před výjezdem dostáváme 
určitý trénink a byla jsem i v kontaktu s předchozím 
velvyslancem, snažila jsem se přijít otevřená všemu. 
Považuji se za velmi zvědavého člověka, takže jsem se 
moc těšila až se o Česku dozvím více na vlastní oči. 

Co si průměrný Kanaďan spojuje s naší zemí a jak 
se tento pohled na ČR liší v diplomatických kru-
zích?
Myslím si že lidé, kteří o Česku tolik neví, se na něj 
dívají především z historického nebo turistického 
pohledu. Velká část mých přátel byla nadšená, že mě 
budou moci přijet navštívit, jedná se o zemi známou 
svou historií, krásou a kulturou, především tou hu-
dební. Také se nám vybavuje pivo či výroba skla, o té 
slýchám už od dětských let. Pamatuji si že jsem jako 
malá byla s rodiči na Expo 86, pořídili si tam nádherné 

sklenice na šampaňské z tehdejšího Československa. 
Pořád je mají doma. V diplomacii vidíme roli ČR ve 
světě a vnímáme tuto zemi jako velmi silného part-
nera, který je součástí NATO i EU. Myslím, že se Ka-
naďané mají o Česku stále co učit, což je vlastně i sou-
částí mé práce. 

Máte určitou část české historie, která Vás zajímá 
nejvíc?
Upřímně mě velmi fascinuje, že se opravdu stalo něco 
jako defenestrace. Také se samozřejmě velmi zajímám 
o komunistickou éru, která je jakožto novodobá histo-
rie velmi relevantní a je důležité si z ní brát ponaučení.

Je někdo, od koho si berete inspiraci? A je naopak 
něco, co byste jako velvyslankyně chtěla dělat ji-
nak?
Inspiruji se převážně svými kolegy, tedy diplomaty 
a velvyslanci jiných zemí. Musím říct, že mě moc 
hezky přivítali ve zdejší diplomatické komunitě a 
spolupracujeme spolu. Když jste někde noví a moc 
nevíte kam jít nebo co dělat, dokáže to být náročné, 
proto jsem jejich přijetí velmi ocenila. Co se týče věcí, 
které bych dělala jinak - každý z nás reprezentuje ji-
nou zemi a děláme tedy věci odlišně, navíc my jsme 
oproti některým poměrně malá kancelář a máme jiné 
možnosti. Nechci nikoho z nich veřejně kritizovat 
a říkat, co bych dělala vyloženě jinak, každopádně 
spolu komunikujeme a rozhodně mě inspirují. 

V lednu jsme s Táňou Vondřichovou, členkou týmu podcastů, přijaly pozvání Ka-
nadské ambasády, se kterou náš projekt dlouhodobě spolupracuje. Na ambasádu 

jsme se zamířily setkat s novou kanadskou velvyslankyní v ČR, tedy Emily McLau-
ghlin. Rozhovor probíhal v angličtině, jeho část si ale můžete přečíst přeloženou 
do češtiny níže. Dozvíte se například více o vztazích našich dvou zemí, o práci 

velvyslankyně, nebo něco o její předešlé misi v OSN. Kromě těchto otázek jsme se 
paní velvyslankyně ptaly, jak se Kanada angažuje ve 2 nejnovějších mezinárodních 

konfliktech, tedy na Ruskem napadené Ukrajině a v Gaze, na kanadské vztahy 
s Velkou Británií vzhledem k jejich minulosti, na kulturní a etnickou rozmanitost 

země, na původní obyvatele Kanady i na rezidenční školy. Odpovědi na tyto otázky 
si můžete poslechnout právě v podcastu Summit Talks.
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R O Z H O V O R

Jaké jsou hlavní cíle Kanady, pokud jde o  její 
vztahy s Českem? Jak pomáháte jejich dosažení 
z pozice velvyslankyně?
Kanada a Česká republika jsou nepochybně pevně 
propojené země. Máme toho opravdu hodně společ-
ného - sdílíme stejné hodnoty a priority, obecně bych 
řekla že máme velmi dobrý vztah. Jak jsem zmínila, 
cítila jsem se zde už od začátku vítána, a to nejen di-
plomaty z jiných zemí, ale také lidmi z České politické 
scény, se kterými jsem se setkala. Částí mé práce je 
chození ven a bavení se s lidmi, poznávání Česka, ne 
jen Prahy. Snažím se porozumět problémům Čechů, 
vnímat jejich témata a také v čem by chtěli spolupra-
covat s Kanadou. Samozřejmě je otázkou, co se mohou 
učit Kanaďané od Čechů a naopak, což je další součástí 
mé práce. Snažím se hlavně Čechům naslouchat a po-
rozumět jim. Sloužím Kanadě jako takový satelit, její 
oči a uši, i když to zní strašidelně. Máme tady týmy 
zabývající se politickými aférami, tým řešící ekono-
miku a několik dalších. Já jsem šťastná, že mohu být 
hlavou toho všeho. Dobrý tým je základ, a my zde 
máme skvělý tým. 

Jelikož se náš projekt soustředí především na 
simulaci OSN, můžete nám říci o  svých nejoblí-
benějších zážitcích ze Stálé mise při OSN v New 
Yorku?
Tahle otázka je pro mě velmi obtížná na zodpovězení, 
mise v New Yorku byla úžasná a zároveň to byla má 
první mise za hranicemi Kanady vůbec. Byla pro mě 
neskutečná čest reprezentovat svou rodnou zemi, po-
řád si pamatuji jak jsem poprvé seděla za štítkem Ka-
nady a poprvé jsem stiskla tlačítko, abych za ni hlaso-
vala. Tohle bylo předtím než jsme tweetovali všechny 
své pocity, kdyby to ale bylo v dnešní době, určitě to 
udělám. Byl to silný moment. Myslím mít možnost 

řešit problémy s kolegy z jiných zemí, rozhodně mě 
to formovalo. Měli jsme mnoho úspěchů, vybavuji 
se jeden kdy jsme tvrdě pracovali na zařazení severu 
Ugandy na agendu rady bezpečnosti, tou dobou byla 
totiž v severní části země krize, kterou ostatní země 
považovaly pouze za vnitrostátní problém. Postupem 
času se nám to povedlo, což mělo nepochybně pozi-
tivní vliv na životy lidí, kteří tou dobou trpěli. Takové 
zkušenosti jsou k nezaplacení. Zároveň tato mise zna-
menala bydlet v New Yorku! Na Manhattanu potkáte 
tolik známých osobností, ráda vzpomínám na setkání 
s Georgem Clooneym. 

Na závěr se Vás ještě zeptám, mohla byste dát 
jako diplomatka nějaké tipy studentům, kteří bu-
dou v naší simulaci reprezentovat Kanadu a další 
země s  podobnými hodnotami? Nejen na diplo-
matickém poli může být opravdu obtížné stát si 
za svým a přesto úspěšně dosáhnout společného 
řešení.
Ano, moc ráda! Mám tři hlavní tipy. Prvním je snaha 
porozumět pozadí jednání ostatních, tedy snažit se 
porozumět například jejich kultuře, naslouchat jim a 
snažit se pochopit, čeho a proč chtějí opravdu dosáh-
nout. Naslouchání je cesta k úspěchu. Na základě toho 
potom můžete hledat společný zájem. Druhou radou 
je mít vždy jasnou představu o tom, čeho chcete do-
sáhnout vy, vědět, co je vaším konečným cílem. Mu-
síte vědět, kde můžete ve vyjednávání ustoupit a  kde 
si naopak musíte stát za svým. A na závěr poslední 
tip - nebojte se prostě odejít. Je to klasická vyjedná-
vací technika, když si chcete koupit tričko za pro vás 
výhodnější cenu, prodavač jde za vámi a je ochotný 
smlouvat. A i když ne, touto metodou zjistíte limity 
toho druhého, zjistíte, kam je ochotný zajít. 
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S T Á L É  T É M A

VZTAH ČLOVĚKA K UMĚLÉ 
INTELIGENCI

JANA STAŇKOVÁ
redaktorka

L E T E M  S V Ě T E M  A I
Nemůžeme popřít, že nás umělá inteligence fascinuje. 

Naše obsese nejspíše pramení ze samotné fascinace lidským 
mozkem. Umělá inteligence jako věda vznikla v  50. letech 
jako průnik matematiky a  elektroniky, avšak její vývoj šel 
ruku v ruce s rozmachem nových informačních technologií. 
Dnes propojuje umělá inteligence hned několik vědních dis-
ciplín včetně například neurovědy.

Od doby, kdy umělá inteligence poprvé porazila člověka 
v šachu (pro zvídavé: bylo to v roce 1996), překonává jeden 
milník za druhým. 2010 – umělá inteligence Watson vyhrává 
vědomostní soutěž Jeopardy! 2011 – společnost Apple před-
stavuje SIRI, což tvoří průlom ve zpracovávání řeči. 2017 – 
nejlepší hráči Pokeru jsou poraženi umělou inteligencí 
DeepStack. 2020 a GPT-3 od OpenAI dokáže tvořit souvislé 
texty, které mají vysokou stylistickou úroveň.

S O U Č A S N O S T ,  N E B O  B U D O U C N O S T ?
Všechno to, co denně děláme, by nám před takovými 10 

lety možná připadalo ještě jako sci-fi. Zaplatit kafe mobilem 
tím, že senzory v  té malé krabičce rozpoznají náš obličej? 
Žádný problém. Poprosit Siri, ať nám napíše nákupní se-
znam? Samozřejmě, nezapomeň koupit jogurt. Svézt se au-
tem, které nemusíme řídit? Člověka, co koupil Twitter něco 
takového myslím napadlo. Říct umělé inteligenci, ať vygene-
ruje obrázek k tomuto článku? Za 5 vteřin hotovo.

Budoucnost je úžasná, že? Ten pocit, když si připadáte, že 
žijete v roce 2050. I když… je to rok 2050, nebo nová epizoda 
seriálu Black mirror? Je to fascinující stejně tak jako lehce 
děsivé. Nadcházející éra umělé inteligence přináší do našich 
životů revoluční změny a klade před nás otázky, které ovlivní 
naše vztahy s  touto technologií. Vztah člověka k umělé in-
teligenci je komplexní téma, které zahrnuje etické, sociální, 
a emocionální aspekty.

Č L O V Ě K  A   A I
Umělá inteligence nám usnadňuje každodenní život. Té-

měř se jí už nejde vyhnout. Naplňuje naši poptávku po no-
vých technologiích. Spousta lidí se ale nemůže zbavit dojmu, 
že AI může být sice dobrý sluha, ale zlý pán. Vztah lidí k AI 
je tedy dost bipolární. Můžete jí milovat stejně tak, jako jí 
můžete proklínat. A pro obojí je dost důvodů.

E T I K A
Umělá inteligence je v některých ohledech chytřejší než 

lidský mozek. Dokáže člověka porazit ve vědomostech nebo 
hrách založených na logických operacích. Dokáže vygenero-
vat solidní text nebo vytvořit umění. Je zkrátka dobrá v tom, 
co se dá naučit podle předem daných pravidel a  algoritmů. 
Ale některé věci se naučit nedají. Třeba smysl pro spravedl-
nost, empatie či intuice. Etické otázky jsou s používáním AI 
dost spjaté, ale protože její vývoj je tak rychlý, etické normy 
pro umělou inteligenci jsou ve srovnání s ní pozadu. Je napří-
klad etické využívat umělou inteligenci pro psaní prací? Jak 
má autonomní vozidlo vyřešit nebezpečnou dopravní situ-
aci? Je v pořádku naprogramovat chatbota, aby působil jako 
krizový intervent? Je zásah AI do našich životů dobře nebo 
špatně? Otázek je více než odpovědí.

 

C O  S   A I  D Á L ?
Těžko říct, jestli umělá inteligence bude někdy stopro-

centně schopná všech kognitivních funkcí jako lidský mo-
zek, který je sám o  sobě nejdokonalejší inteligencí. S  tur-
bulentním vývojem nových technologií se k tomu vývojáři 
snaží přiblížit. Podaří se jim vyvinout skutečně obecnou 
umělou inteligenci? Člověk už byl několikrát umělou inteli-
gencí poražen. Jaký bude poté vztah lidí k umělé inteligenci, 
pokud nás umělá inteligence dostihne, či dokonce před-
běhne? Uvidíme za pár let…

Umělá inteligence je fenomén. A to nejen posledních let. Lidé byli vždycky 
fascinováni myšlenkou, že jde komunikovat s něčím, co není člověk. Ačkoliv 
umělá inteligence zažívá v posledních letech skutečný rozmach a je čím dál 
sofistikovanější, dnes už notoricky známý ChatGPT není zdaleka první ani 
jedinou umělou inteligencí. Jaká je tedy podstata umělé inteligence? A jaký 

k ní máme jako lidé vztah?
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K U L T U R A

ČESKÝ KOMIKS NA VZESTUPU, 
ZNAČKA: ČTĚTE

MICHAELA STAŇKOVÁ
redaktorka

Se slovem komiks se člověku vybaví mnoho asociací - může to být “Asterix a Obelix”, 
superhrdinové, Rychlé šípy, obrázkové čtverečky, více či méně zajímavé příběhy nebo 
prostě jenom hodně práce. A to práce velice různorodé. Málokomu (čest komiksovým 
nadšencům mezi našim čtenářstvem!) se ale vybaví některý z českých komiksových 

titulů posledních let. A při tom je určitě o co stát!

R ané pokusy o český komiks kvalitou srovnatelný se za-
hraničními kousky nalezneme již v době první repub-

liky - konkrétně třeba v roce 1926 při založení komiksového 
časopisu Koule. Jeho existence ale neměla dlouhého trvání, 
protože již v roce 1928 byl jeho náklad přerušen. Časopis na-
bitý komiksovými novinkami své doby totiž za dva roky své 
expedice neoslovil dostatek čtenářstva, i.e. kupní síly, zůstal 
prodělečný a ve výsledku na desetiletí zapomenutý.

Věděli jste při tom třeba, že jedna z nejznámějších (a nejkon-
troverznějších hodno dodat) komiksových postav vůbec - 
Octobriana - má prapůvod v kresbách ilustrátorů Bohumila 
Konečného a  Zdeňka Buriana? Tento pornograficko-poli-
tický akční komiks o bojovnici za “pravé ideály komunismu” 
v  SSSR je dramatem nabitý i  ve svém zákulisí. Především 
Bohumil Konečný se totiž v 60. letech 20. století stal obětí 
podvodu. Jeho tehdejší domnělý přítel Petr Sadecký ho totiž 
přesvědčil k  vytvoření kreseb pro komiks o  hrdince Ama-
zoně podle Sadeckého motivů. Jenže v  roce 1967 Sadecký 
znenadání emigroval, a  to spolu s  Konečného kresbami 
v rozpracovaném komiksu.

A o pár let později - v roce 1971 - vyšel v londýnském nakla-
datelství komiks Octobriana a ruský underground s pozměně-
nými kresbami Konečného i Buriana. Ti ze slávy nebo tržeb 
neměli takřka nic, jelikož ke komiksu a k postavě neexistují 
autorská práva a Octobriana je tak “nejsvobodnější” komik-
sovou postavou. Možná právě proto (a také kvůli sexualizaci 
zidealizovaného ženského těla) je dodnes považována za tak 
kultovní postavu.

Fakt, že se Bohumil Konečný po značnou část své výtvarné 
dráhy ocital v  existenční krizi, bude oslím můstkem zpět 
k  mému článku a  dnešní době. Protože komiksoví tvůrci to 

v  českém prostředí nikdy neměli lehké. Vždy museli více či 
méně řešit stejný problém, jako ve 20. letech minulého sto-
letí tvůrci časopisu Koule - nedostatek financí a fanouškovské 
podpory. Jenže se dnes zdá, že českému komiksu svítá na lepší 
zítřky.

Ten se totiž víc a víc dostává do médií, a to co do představo-
vání jednotlivých titulů, tak i  při pokrývání komiksových 
cen Muriel, a dostává se mu nebývale velké (finanční i  jiné) 
podpory ze strany státu. Ministerstvo kultury například 
v  loňském roce finančně podpořilo nové vydání komiksu 
o nám známé Octobrianě z dílny Marka Bergera, které ne-
zklamalo v množství fantaskní akce a nahoty.

No a o tom, jaký je nejaktuálnější stav českého komiksu, si 
můžete obrázek udělat sami. Ve středu 21. února totiž pro-
běhlo předávání právě zmíněných cen Muriel, na níž bylo 
nominováno mnoho zajímavých titulů, mezi nimi Srdcovka 
autorky Štěpánky Jislové, Varlén autora S. d. Ch. nebo do tře-
tice zmíněná Octobriana. Pokud ve vás článek podnítil ales-
poň malý zájem, běžte “čeknout” letošní výsledky.

Jestli vás téma zajímá více a chtěli byste do krás, hrůz a tajů 
českého komiksu proniknout hlouběji, nabízím pár tipů 
k přečtení. Za vaši pozornost stojí loňský vítěz cen Muriel 
Každý den je nový autorky Lucie Lomové. Velkého ohlasu 
se dočkal další komiksový laureát zmíněné ceny, a to Svatá 
Barbora z pera Marka Šindelky pojednávající o nedávné me-
diální kauze z Kuřimi. Odborníky je též dobře hodnocen již 
o  něco starší (1989), za to vyzrálý komiks Františka Skály 
Velké putování Vlase a Brady nebo o něco mladší Skutečný pří-
běh Cílka a Lídy a Jak Cílek Lídu našel. Ostatně pro další inspi-
raci koukněte třeba na starší ročníky předávání cen Muriel 
nebo sledujte kulturní rubriky českých médií.
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RAKUŠANOVA 
ROADSHOW BEZ CENZURY

VÍT POŘÍZ
redaktor

Do přeplněné restaurace, známé z  kultovního seriálu 
MOST! bohužel dorazím pozdě, a tak musím dle pokynů 

organizátorů a  kvůli omezené kapacitě čekat, až část lidí 
hlavní místnost opustí. Na atmosféře to ale neubírá – v malé 
předsíni restaurace se tísníme s početnou skupinkou dalších 
opozdilců a dění společně sledujeme nejen na připravené te-
levizní obrazovce, ale i naživo, přímo skrz prosklené vstupní 
dveře. Debata začíná zostra, hned první dotázající vyzvá 
ministra k demisi v  souvislosti s kauzou Dozimetr a něko-
lik lidí, kteří se mnou čekají, se přidávají hlasitými projevy 
souhlasu. Zanedlouho se slovy “To nemá cenu, to se nedá po-
slouchat,” opouští jedna paní hlavní sál a na oplátku je někdo 
jiný vpuštěn dovnitř. I přes všudypřítomné kritické názory 
ale nejde říct, že by se mnou v davu čekali jenom zatvrzelí 
odpůrci vlády  – skupinka chlapců za mnou si dělá legraci 
z hloupých otázek dezinformátorky Ivany Turkové nebo jiný 
mladší pán bezostyšně tleská Rakušanovi za obratnou odpo-
věď na jeden z dotazů (i když se teda vzápětí setkává s řadou 
nevraživých pohledů).

Přibližně po hodině dojde řada i na mě a já tak konečně 
dostávám možnost vejít do hlavní místnosti, kde právě pro-
bíhá bouřlivá diskuse na téma korespondenčních voleb. Po-
starší pán, který má právě v  ruce mikrofon, spíš vyjadřuje 
svoje znechucení nad vládou, než aby se ptal na skutečnou 
otázku a od stolu, u kterého stojí, se mu za to dostává hlasité 
povzbuzení (později jsem si přečetl, že jsem měl tu čest, po-
tkat se s prominentní skupinkou české dezinformační scény, 
která si do Mostu dojela na školní výlet). I přímo v sálu se 
pak ale znovu ukáže, že situace není tak černobílá, když se 
v reakci na poznámku postaršího pána “Co tady strašíte Pu-
tinem? Co by tady asi ten Putin dělal?” ozve bučení z druhé 
strany místnosti. Je tady očividně i podstatná část lidí, která 
s  Rakušanem v  mnohém souhlasí. Za chvili si v  publiku 
všímám i Danuše Nerudové nebo ústeckého hejtmana Jana 
Schillera a pomalu si říkám, že tahle mostecká diskuze má 
více známých tváří než kdejaká debata v Praze.

H O D N Á  P R A H A ,  Z L É  P E R I F E R I E
V souvislosti s tématem si vzpomínám na první kolo pre-

zidentských voleb v roce 2023. Nikde nebylo tak dobře vidět 
periferie České republiky jako na mapě volebních výsledků. 
Okrsky, kde zvítězil Andrej Babiš, se přímo s kryly s mapou 
zvýšené nezaměstnanosti, nízké kvality života, nižší úrovní 
škol nebo vysoké míry exekucí. Nechybělo dlouho a ve ve-
řejném prostoru se začaly množit výroky, že je potřeba “po-
razit tyhle hlupáky z venkova” nebo že “Praha a  láska musí 
zvítězit nad vsí a nenávistí”. Podobná situace se pak opakuje 
i v posledních dnech, kdy se na sítích objevují komentáře vy-
jadřujících pohrdání nad lidmi, kteří se Rakušanových debat 
účastní. Jde o desítky let opakující se motiv, periferie prostě 
volí jinak než zbytek Republiky a tomu se to nelíbí.

S T R U K T U R Á L N Ě  P O S T I Ž E N É  R E G I O N Y
Pojďme se zamyslet, co dělá z těchto oblastí problémové 

regiony, historie poskytuje poměrně dobrý vhled. Po druhé 
světové válce v rámci odsunu Němců z těchto oblastí muselo 
odejít na 3 miliony lidí. Zanikl průmysl, vesnice, jakákoliv 
organická zástavba a  do rozvráceného prostředí se začali 
stěhovat lidé z vnitrozemí. Jak zmiňuje politolog Stanislav 
Balík: „Ve valné většině to nebyli bohatí a  dobře situovaní 
lidé, ale naopak lidé, kteří to přesídlení chápali jako sociální 
příležitost, sociální výtah. Přidáme-li k tomu státem řízené 
přesuny lidí z východního Slovenska a vědomí, že i v dnešní 
demokratické éře se sociální status rodiny často přenáší na 
následující generace, tak je poměrně logické, že tam ty roz-
díly vidíme i dnes.”

Komunistickému režimu, přestože by to měl mít v náplni 
práce, se nepodařilo tyhle rozdíly potlačit a ani porevoluční 
doba nepředstavovala změnu. Po roce 89 převládlo zase 
opačné ekonomické uvažování. Třeba v  infrastruktuře se 
začala prosazovat myšlenka, že necháme jezdit vlaky a auto-

Vcházím do legendární mostecké restaurace Severka. Po vyhrocených 
debatách v Karviné a Sokolově se právě sem vydal Vít Rakušan promlouvat 

s obyčejnými lidmi v rámci jeho nové kampaně „Bez cenzury”. Podobně 
jako v předchozích městech ani tady netrvalo dlouho a brzy byl sál plný 

výzev k demisi, tvrdé kritiky a hlasitého pískání. Pokud bych použil slovník 
některých lidí – „Dezoláti a absolventi vysoké školy života se zase vyzname-
nali.” Právě ale nad takovým slovníkem i nad samotnými debatami bych se 

rád pokusil zamyslet.
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busy jenom když si na sebe vydělají, což vedlo k dalšímu od-
loučení. Lidé, kteří v těchto regionech zbyli, pak samozřejmě 
budou o politice uvažovat jinak.

V  podstatě žádné vládě se tenhle problém nepoda-
řilo vyřešit - dokonce ani Andreji Babišovi, navzdory 
jeho popularitě v  těchto regionech. Je otázkou, zda je to 
vůbec v  silách ústřední moci. Andrej Babiš namísto ře-
šení strukturálních problému prostě jen zvýšil důchody 
a  platy ve státní sféře. Sice je to krátkozraká politická 
strategie, ale jsou to reálné peníze, které do regionů díky 
jeho vládě přišly. Navíc se mu daří stavit se do role anti-
-establishmentu. Zvládne se dobře vtělit do osoby, která 
„to natře těm nabubřelým pražákům” a  to samozřejmě 
bude rezonovat s lidmi, kteří jsou už stávajícím systémem 
znechucení. Tuhle rétoriku je pak dost jednoduché obhájit, 
zvlášť když se ve veřejném prostoru objevují komentáře 
jako po prvním kole prezidentských voleb.

C O  S I  Z   T O H O  O D N É S T
Nechtěl bych určitě v žádném případě obhajovat dezin-

formátory. Myslím si ale, že ve zdravém politickém prostředí 
je důležité vyvarovat se povyšování nad obyčejnými lidmi, 
kteří sdílí jiné politické názory. Soutěžní charakter voleb 
samozřejmě k  takovému chování nabádá, ale je významný 
rozdíl mezi prostým nesouhlasem a  mezi urážením druhé 
strany. Už samotným politikům se dost dobře daří štěpit 
společnost, tak proč tomu ještě napomáhat.

Celou myšlenku dobře shrnuje komentář Apoleny Rych-
líkové: „Nadávání ministrovi se jednoduše může stát zámin-
kou pro další nezájem o ty, za kterými se Rakušan vydal. Ne-
umí přece ani diskutovat slušně, tak proč bychom s nimi měli 
vést debatu. Za celou tou kouřovou clonou se ztrácí, že ten 
výjezd má být primární podstatou politiky - vnímat i ty, se 
kterými nemám společné nic a uvažovat, že na jejich zájmech 
není nic exotického.”
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JAK SVĚT POJÍMÁ LIDSKÁ 
PRÁVA?

VERONIKA HAVLOVÁ
redaktorka

Lidská práva jsou jedním ze základních kamenů moderní západní civilizace. Jedná se 
o práva, která náleží každému člověku už jen z podstaty toho, že je člověkem. Alespoň by mu 
náležet měla, i když toto pravidlo ne všechny země světa dodržují. Jsou nezcizitelná a nezru-
šitelná. Patří mezi ně například právo na život či zákaz otroctví, ale také právo na svobodný 
projev či spravedlivý soudní proces. V naší kultuře jsou lidská práva samozřejmostí, jak jsou 

ale, pokud vůbec, formálně upravena v jiných regionech světa?

V Š E O B E C N Á  D E K L A R A C E  L I D S K Ý C H  P R Á V
Patrně nejznámější lidskoprávní dokument světa, Všeo-

becná deklarace lidských práv, byla přijata Valným shromáždě-
ním OSN v roce 1948. Jedná se sice o právně nezávazný doku-
ment, za jehož porušení státům přímo nehrozí žádné sankce, 
slouží však jako vytyčení hranic pro všechny další lidsko-
právní akty. Z této deklarace totiž vychází jak všechny právně 
závazné mezinárodní úmluvy o lidských právech, tak katalogy 
lidských práv jednotlivých států jako například česká Listina 
základních práv a svobod.

V   E V R O P Ě
Na evropském kontinentu se lidským právům primárně 

věnuje Rada Evropy, jejich dodržování je však také jednou ze 
základních hodnot Evropské unie. Rada Evropy, mezinárodní 
organizace odlišná od jiných evropských rad (na to velký po-
zor, rad je totiž v Evropě opravdu nad zlato), podmiňuje své 
členství mimo jiné dodržováním lidských práv, proto bylo 
například to ruské pozastaveno. Členské státy Rady Evropy 
musí před vstupem podepsat Evropskou úmluvu o lidských prá-
vech a  základních svobodách, která lidská práva jak upravuje, 
tak umožňuje jejich vymáhání. Úmluva totiž zavádí speciální 
soud, který se jim bude věnovat – Evropský soud pro lidská práva 
(ESLP) se sídlem ve Štrasburku.

Počet soudců ESLP je shodný s počtem smluvních stran 
Úmluvy, tedy 46. Soudci však nereprezentují stát, ze kterého 
pochází, ale jsou plně nezávislí. Volí je Parlamentní shromáž-
dění, poradní orgán Rady Evropy, na dobu šesti let. Českou 
soudkyní u ESLP je aktuálně Kateřina Šimáčková.

Je nutno poznamenat, že ESLP většinu stížností pro nespl-
nění podmínek musí odmítnout. Stížnost k němu může podat 
každá fyzická osoba nebo skupina osob a nevládní organizace, 
pokud mají pocit, že došlo k  porušení jejich práv přiznaných 
Úmluvou. Zároveň se na soud může obrátit stát napadající poru-
šení jiným státem. Před podáním stížnosti je však nutné vyčer-
pat všechny vnitrostátní opravné prostředky a splnit řadu dal-
ších podmínek, což se ve většině případů nepodaří. Soud navíc 

může stížnost prohlásit za nepřijatelnou v jakékoliv fázi řízení.
Rozsudky ESLP jsou, jako jediné na světě, pro dotčené 

státy závazné a vlády jim musí přizpůsobit své fungování a le-
gislativu. Výkon rozsudků monitoruje Výbor ministrů, roz-
hodovací orgán Rady Evropy. Výbor ministrů vyzývá vládu 
dotčeného státu, aby mu podala řízení o nápravě a zároveň do-
hlíží na případné finanční odškodnění stěžovatelům, pokud 
jim ho Soud přiznal.

ESLP lze považovat jako poslední soudní instanci pro 
odvolání i v České republice, neboť jsme jedním ze signatářů 
Úmluvy. Nelze se k  němu však odvolat s  každým případem, 
ale pouze s těmi závažnými, které se týkají porušení Úmluvy 
a u kterých zároveň byly vyčerpány všechny domácí opravné 
prostředky. Pokud se tedy budete soudit o metr sousedova po-
zemku, tenhle soud spíš není pro vás.

V   A S I I
Asie a  státy Tichomoří jsou jedinými regiony na světě, 

které nemají vlastní ucelený systém podpory a  ochrany lid-
ských práv. O změnu těchto poměrů se pokouší subregionální 
organizace ASEAN (Sdružení národů jihovýchodní Asie), 
která v posledních desítkách let usiluje o přijetí lidskoprávního 
dokumentu.

Důležitým dokumentem nejen pro lidská práva v tomto re-
gionu je Charta ASEAN, která byla přijata v roce 2008. Charta 
přiznává organizaci právní subjektivitu, tedy způsobilost mít 
práva a  povinnosti, dále zřizuje velké množství nových or-
gánů a  vyzývá k  založení poradního lidskoprávního orgánu 
ASEAN. K naplnění tohoto cíle došlo již v roce 2009 vytvoře-
ním Mezivládní komise pro lidská práva ASEAN. Jedná se o čistě 
poradní orgán, jehož hlavními cíli je vypracovávání strategií 
a  tématických studií, posilování veřejného povědomí o  lid-
ských právech a obecná podpora implementace lidskoprávních 
nástrojů. Komise má deset členů, z nichž každý zastupuje jeden 
členský stát organizace, a její setkání se musí konat minimálně 
dvakrát ročně.
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V roce 2012 byla členskými státy přijata Deklarace lidských 
práv ASEAN. Jedná se o  jediný dokument, který se v regionu 
věnuje lidským právům v  obecné rovině, je však stejně jako 
činnost Komise a výborů ASEAN právně nezávazný. Vychází 
z Všeobecné deklarace lidských práv a uznává všechna práva 
v ní obsažená, která dále doplňuje například právem na mír, 
jídlo, ošacení nebo právem na přístup k pitné vodě. Liší se však 
zásadami, které standard ochrany lidských práv dramaticky 
snižují – lidská práva musí dle Deklarace ASEAN být napří-
klad vyvážena odpovídajícími povinnostmi, zároveň je jejich 
implementace podmíněna přizpůsobením se dané kultuře. De-
klarace také poskytuje státům velmi široký prostor pro jejich 
omezování, zatímco nestanovuje žádné prostředky pro vymá-
hání jejich dodržování.

Nejdůležitější obecnou zásadou ASEAN, určitě velmi 
podstatnou pro zajištění stability v regionu, je zásada nevmě-
šování se do vnitřních záležitostí členských států. Ta se vý-
razně promítá i do ochrany lidských práv a obecného chodu 
organizace, kdy se jednotliví členové zpravidla nevyjadřují 
k  událostem na území člena druhého. Obecně lze tedy říci, 
že ASEAN v posledních 30 letech podniká kroky ke zvýšení 
ochrany lidských práv a základních svobod v regionu, je však 
otázka, zda v budoucnu vzhledem k zásadám jeho fungování 
a plnému uznávání suverenity členských států vůbec dokáže 
vytvořit ucelený a závazný systém, na základě kterého bude 
možné dodržování lidských práv vymáhat.

V   A M E R I C E
Mateřskou organizací amerického systému ochrany lid-

ských práv je Organizace amerických států (OAS), která vznikla 
v roce 1948 a zahrnuje všechny nezávislé státy tohoto konti-
nentu. Na její konferenci mimo jiné vznikl nejstarší meziná-
rodní dokument na ochranu lidských práv, Americká deklarace 
práv a povinností člověka (ta jen o sedm měsíců předběhla přijetí 
Všeobecné deklarace lidských práv).

Svou funkci zde vykonává Interamerická komise pro lidská 
práva, která se skládá ze sedmi nezávislých členů volených na 
dobu čtyř let a která vydává pravidelné zprávy o  situaci lid-
ských práv v konkrétních státech včetně doporučení. V roce 
1965 došlo k rozšíření jejích pravomocí o možnost projednávat 
individuální stížnosti na porušení lidských práv v rámci Ame-
rické deklarace, tato rozhodnutí však nebyla právně závazná.

V  roce 1969 členské státy OAS přijaly Americkou úmluvu 
o  lidských právech. Ta je narozdíl od Deklarace mezinárodní 
smlouvou a pro smluvní strany tedy nese jejich porušení ná-
sledky. Z 35 členů OAS podepsalo úmluvu pouhých 24 (nesou-
hlasily s ní mimo jiné Spojené státy a Kanada). Přijetím této 
úmluvy došlo také k vytvoření regionálního lidskoprávního 
soudu – Interamerického soudu pro lidská práva. Ten je narozdíl od 
toho evropského pověřen jak rozhodováním, tak sledováním 
plnění rozsudků (výkon rozhodnutí za něj tedy nezajišťuje jiný 
orgán). Zároveň je systém o něco složitější, neboť jednotlivci 
k  soudu přímo stížnosti podávat nemohou – musí tak učinit 

Interamerická komise poté, co případ sama projedná. Individu-
ální stížnosti také do jurisdikce soudu nespadají automaticky – 
soud o  nich může rozhodovat pouze tehdy, pokud členský 
stát vydal prohlášení, že jeho jurisdikci přijímá (podobně dále 
u soudu afrického).

V   A F R I C E
Hlavním dokumentem upravující lidská práva na africkém 

kontinentu je Africká charta práv člověka a národů, známá také 
jako Banjulská charta, která byla podepsána v roce 1981 zástupci 
členských států Organizace africké jednoty (předchůdkyně 
dnešní Africké unie). Charta se velmi inspiruje jak evropským, 
tak americkým modelem ochrany lidských práv, má však také 
své odlišnosti, mezi které patří mimo jiné úprava kolektivních 
práv (např. právo národů na sebeurčení) nebo některé povin-
nosti (např. vůči své rodině).

Africká charta ustanovila Africkou komisi pro práva člověka 
a národů jakožto nezávislý orgán složený z 11 odborníků, který 
vyhodnocuje periodické zprávy členských států o stavu dodr-
žování lidských práv a pokroku v této oblasti na jejich území. 
Komise může také interpretovat ustanovení Charty, a to jak na 
základě žádosti smluvních stran, tak na žádosti dalších orgánů 
Africké unie nebo jiných mezinárodních institucí. V případě 
porušení lidských práv pak Komise působí spíše jako mediační 
orgán a případy, které nelze řešit mimosoudně, předává Afric-
kému soudu pro práva člověka a národů.

Africký soud vznikl na základě Protokolu k Africké chartě, 
který byl přijat v roce 1998. Tento soud sídlí ve městě Arusha 
v Tanzánii, skládá se z 11 soudců a svým fungováním velmi při-
pomíná Evropský soud pro lidská práva. Rozhoduje o ochraně 
lidských práv na základě ustanovení Protokolu, Africké charty 
a dalších lidskoprávních úmluv, ke kterým se státy zavázaly. 
Jeho rozsudek je konečný a závazný, nicméně dohled nad vý-
konem rozhodnutí má Výkonná rada, jakožto jeden z hlavních 
orgánů Africké unie (podobně jako Výbor ministrů Rady Ev-
ropy).

Problematickou však zůstává jurisdikce soudu, tedy pří-
pady, ve kterých má právo rozhodnout. Dle Protokolu totiž 
jednotlivci a  neziskové organizace mohou podávat k  soudu 
stížnosti pouze vůči státu, který ve speciální deklaraci souhla-
sil s tím, aby vůči němu byly žaloby podávány. Tak do dnešní 
doby učinila méně než třetina států, což i přes dobré formální 
zakotvení velmi omezuje výkon lidských práv v regionu.

J A K O U  T O  M Á  B U D O U C N O S T ?
Zůstává otázkou, jakou má ochrana lidských práv budouc-

nost. Je dost dobře možné, že jednou dojde k vytvoření univer-
zálního lidskoprávního soudu, který by fungoval jako odvolací 
instance vůči těm regionálním. Prozatím je to však vzhledem 
k  omezené jurisdikci lidskoprávních soudů spíše podnětem 
pro zajímavou diskusi než předpovědí budoucnosti. Kdo ale 
ví, třeba jednou budete psát stížnost ke Světovému soudu pro 
lidská práva, nebo u něj dokonce budete pracovat.
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SUPERVOLEBNÍ ROK 2024: 
JAKÉ ROVINY SE VYPLATÍ 

SLEDOVAT?
Experti z Asociace pro mezinárodní otázky nám tentokrát odpovídali na dotaz 
v tomto znění: „Rok 2024 byl v různých médiích nazván jako "Super Election 

Year" - odehraje se v něm přes šest desítek národních voleb a k urnám by 
mohlo dojít kolem dvou miliard lidí. Jakou výzvu letošní volební rok předsta-

vuje pro současnou globální situaci? Můžeme vyhlížet velké změny?“

Na problematiku se naši respondenti dívají skrze optiku voleb do Evropského 
parlamentu, blízké reality sousedního Rakouska a stále narůstajícího feno-

ménu čínského vlivu.

Vít Dostál
Mezi 6. a 9. červnem proběhnou ve 27 zemích Evropy již 

10. přímé volby do Evropského parlamentu. Evropský parla-
ment získává v EU stále více vlivu a lze počítat s tím, že i jeho 
příští složení významně ovlivní budoucnost Evropy.

V Česku zatím diskutujeme hlavně o tom, jaké koalice se 
pro tyto volby utvoří a jaký dopad bude jejich výsledek mít 
pro soudržnost vládní koalice a  sílu opozičních stran. Ev-
ropské volby jsou ale něčím více než druhořadým doplňkem 
voleb národních.

Evropský parlament dává důvěru Evropské komisi. 
Předseda nebo předsedkyně Evropské komise předstupují 
před Parlament s programem své práce na dalších pět let, ze 
kterého budou postupně odškrtávat splněné úkoly. Ať už se 
bude jednat o bezpečnost a zahraniční politiku tváří v tvář 
ruské agresi, zajištění strategických surovin a produktů na-
vzdory méně stabilnímu globálnímu pořádku nebo dohled 
nad dalšími posuny v nastavené trajektorii dekarbonizace – 
v tom všem bude mít nově zvolený Evropský parlament zá-
sadní roli.

Život Evropanů ovlivní všechny důležité volby v  roce 
2024. Těch do Evropského parlamentu se ale mohou účastnit.

Kateřina Vnoučková
Pokud podzimní parlamentní volby dopadnou podle 

dosavadních předvolebních průzkumů, zvítězí v  Rakousku 
poprvé v  historii pravicově populistická strana Svobodná 
strana Rakouska. Alpská země tak může následovat trend 
z uplynulých let, kdy i ve stabilních evropských demokraci-
ích (Švédsko, Nizozemsko) zaznamenávají významné úspě-
chy ve volbách krajně pravicové, nacionalistické partaje.

Podobně jako Geert Wilders v  Nizozemsku by však 
i  předseda Svobodných Herbert Kickl v  případě volebního 
vítězství jen s  obtížemi získával podporu pro svou vládu, 
aniž by ustoupil z některých radikálních požadavků. Krajní 
kroky typu vystoupení z EU tedy pravděpodobně ani po vol-
bách nebudou na pořadu dne, v případě vlády Svobodných lze 
však očekávat obecně menší podporu pro společná evropská 
řešení. Ať už v oblasti migrace a podpory pro Ukrajinu (kde je 
pro Kickla vzorem přístup orbánovského Maďarska), nebo – 
pro tradičně ekologicky smýšlející zemi paradoxně – v otázce 
ekologické transformace.
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Kara Němečková
Supervolební rok odstartovaly ostře sledované prezidentské volby na Tchaj-wanu, které jsou historicky cílem čín-

ských snah o ovlivnění volebního výsledku a ani ty letošní nebyly výjimkou. Rozsáhlé dezinformační kampaně na soci-
álních sítích, jejichž výskyt v předvolebním období stoupl o 40 %, jsou ochutnávkou toho, co můžeme očekávat v jiných 
volebních kontextech v průběhu roku. Čína využívá celé škály prostředků k ovlivnění volebních procesů – od finančních 
pobídek pro kandidáty či voliče, přes nátlakové metody ve formě špionážních balónů až po informační operace a kyberne-
tické útoky. Cílem vměšování může být zvolení preferované strany či kandidáta anebo ovlivnění směřování zahraniční 
politiky dané země ve prospěch Pekingu.

Čína historicky ovlivňovala demokratické procesy v oblasti Asie a Pacifiku. Zdokumentované jsou také její pokusy zasáh-
nout do voleb v USA nebo Kanadě. V posledních dvou letech ale pozorujeme znepokojivý nárůst čínských vlivových operací 
v evropském prostoru a zintenzivnění aktivity čínských hackerských skupin. Je tedy vysoce pravděpodobné, že se čínskému 
vlivovému působení nevyhneme ani v kontextu voleb do Evropského parlamentu. Role médií a občanské společnosti bude 
v boji proti zahraničnímu vměšování klíčová.
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Z P R A V O D A J S T V Í  Z E  S V Ě T A  A   H I S T O R I C K É  O K É N K O

NOVINKY ZE SVĚTA 
A HISTORICKÉ OKÉNKO

VILÉM NOVORHRADSKÝ
redaktor

Z A J A T Ý  H O L U B  O P Ě T  N A  S V O B O D Ě !
Indie po osmi měsících propustila z vazby podezřelého ze 

špionáže. Neobvyklé na tomto případu je fakt, že propuště-
ným zajatcem je holub. Pták byl zadržen v květnu minulého 
roku poblíž Bombaje, protože měl na nohou kroužky s nápisy 
připomínajícími čínštinu. V  Indii tato skutečnost vyvolala 
obavy a policie preventivně umístila holuba do veterinární 
kliniky. Příběh má ale dobrý konec. Ukázalo se, že jde o zá-
vodního holuba z Tchaj-wanu, který se během soutěže ztratil 
a doletěl až do Indie vzdálené bezmála pět tisíc kilometrů. 
Opeřenec byl propuštěn na svobodu 30. ledna 2024. Není to 
však poprvé, co indické úřady zadržely holuby za špionáž. 
Podobné incidenty vyvolaly rozruch již v letech 2015 a 2020.

N Ě M E C K O  P Ř E D B Ě H L O  J A P O N S K O  V   H D P.
Podle zveřejněných dat předběhla v roce 2023 německá 

ekonomika tu japonskou. Japonsko se dlouhá léta drželo na 
pozici druhé největší ekonomiky světa, dokud jej v roce 2010 
nepředběhla Čína. Pokles ze třetí příčky na čtvrtou je dů-
sledkem dlouhodobých strukturálních problémů této země. 
Od devadesátých let se Japonsko potýká se stagnací svého 
HDP a  v  posledních dvou letech se výrazně propadla hod-
nota jenu oproti dolaru. Japonská populace je jedna z  nej-
starších na světě a už přes dekádu se zmenšuje, což má do-
pad i na hrubý domácí produkt. Německo však též nemělo 
zvlášť úspěšný rok a podle prvních odhadů se dokonce jeho 
ekonomika nepatrně smrštila. Současný stav ale pravděpo-
dobně nebude mít dlouhého trvání. Předpokládá se, že Indie 
se svou mladou a rostoucí ekonomikou předběhne oba státy 
již do roku 2026.

J I H O K O R E J S K É  R A P U J Í C Í  B A B I Č K Y
Skupina Suni a Sedm princezen se rozhodla oživit své malé 

město skrze hudební žánr rapu. Všem členkám je přes osmde-
sát let a sklízí velkolepé ohlasy nejen ve svém rodném městě 
Čilgok. Ten čelí výraznému poklesu obyvatel, protože mladí 

lidé se často stěhují do větších měst a venkovské regiony se po-
stupně vylidňují. Raperky si od svého úspěchu slibují zvýšení 
atraktivity své domoviny, a navíc se prý díky svérázné hudbě, 
nošení volného oblečení a řetězů vrací do svého mládí. V tex-
tech často opěvují život na vesnici a práci na farmách.

G L O B Á L N Í  V A Ř E N Í
Rok 2023 se stal nejteplejším v historii. Kvůli rostoucím 

teplotám se z této fráze stává nová novoroční tradice – po-
dobné zprávy slýcháváme bohužel každý rok. Loni dokonce 
generální tajemník OSN António Guterres prohlásil, že 
skončila éra globálního oteplování a začalo globální vaření. 
Nyní však tyto zprávy podtrhla zjištění, ze kterých člověka 
naopak spíše mrazí. Evropská sonda Copernicus, jež dlou-
hodobě měří stav zemského klimatu, v posledních 12 měsí-
cích zaznamenala oteplení atmosféry o  1,52 stupně Celsia. 
Všechny státy světa se přitom podpisem Pařížské dohody 
zavázaly udržet globální oteplení pod 2°C, ideálně pod 
oněmi symbolickými 1,5 stupni.

Znamená však překročení této hranice konec civilizace? 
Ne tak docela. Vědci se shodují, že oteplení o  půldruhého 
stupně musí být průměr za více let, nikoli jen za jeden rok. 
To však nečiní zprávu o nic méně alarmující a měla by být 
důraznou výstrahou pro lidstvo, že musí přijmout ráznější 
opatření proti změnám klimatu.

H I S T O R I C K É  O K É N K O
Dnes je 24. února 2024. Nebo snad 10. února? Pokud se 

kloníte k první odpovědi, počítáte (jako většina světa) data 
podle gregoriánského kalendáře. A  právě v  tento den před 
442 lety se zmíněný kalendář začal používat. A že neuhod-
nete jméno papeže, který se o  tuto reformu zasadil. Ano, 
jmenoval se Gregor, neboli Řehoř  XIII. Juliánský kalendář 
(kterému chybí ty dva týdny) se stále může vyskytnout v pra-
voslavné církvi.

Nelze nezmínit také druhé výročí ruské invaze na 
Ukrajinu. Před ní se možnost další války na evropském 
kontinentu zdála nemyslitelná, ale opak se ukázal být 
pravdou. Rusko si nelegálně přisvojilo části ukrajinského 
území již v roce 2014, avšak útok před dvěma lety dosáhl 
zcela jiné magnitudy. Rusko spáchalo nespočet válečných 
zločinů a zničilo i obří vodní přehradu v Nové Kachovce. 
Ukrajina hned na začátku války ubránila Kyjev a podařilo 
se jí znovu ovládnout alespoň část dobytých území. Klí-
čová pro ni byla, je a  i nadále bude podpora od jejích zá-
padních spojenců.
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CO PO ZKOUŠKOVÉM? 
ODPOČINOUT SI. UTÉCT. 

NASBÍRAT ZÁŽITKY.
NELA VÍTŮ
redaktorka

Klára Kolevská
Naši mě vždycky učili mířit v životě co nejvýš. Možná i to byl 

důvod, proč jsem se uprostřed zkouškového vydala do nadmoř-
ské výšky zhruba 812 m n. m. – do malebné vesničky v Krušných 
horách, kterou si rozhodně nepleťte s Klínovcem, hodláte-li se 
k místu jen přiblížit, i když je její název velice podobný. Má mise 
byla jednoduchá: porazit vysokoškolskou biochemii dřív, než 
ona zdolá mě.

I když je odříznutí od civilizace častá metoda k soustředění, 
nebyla to má motivace. Otázka zní, zda-li jsem nějakou motivaci 
vůbec měla – jeden moment jsem do sešitu doma škrábala zá-
pisky, další jsem už seděla v autě cestou na západ.

Po příjezdu na chatu a zatopení v kamnech jsem udělala to, 
co by udělal každý slušný Čech pobývající v horách. S charak-
teristickým „tss“, které se rozeznívá v momentech, kdy je člo-
věk často úplně sám, jsem otevřela dvě věci – plechovku od piva 
a Harperovu ilustrovanou biochemii.

Mám za to, že největším nepřítelem studenta vysoké školy je 
stres, a proto se ho snažím minimalizovat, co jen to jde. Pomocí 
malých gest schovaných v drobných radostech každé zkouškové 
bojuji proti úplnému rozkladu, který tentokrát měli iniciovat ak-
téři jako „Biosyntéza cholesterolu, Krebsův cyklus et al.“

Přes všechna slova o  akademickém uznání, promluvách 
o imposter syndromu nebo honění kariérního ega jsme konec-
konců všichni jenom lidi a naše srdce o zkouškovém bije úplně 
stejným způsobem jako kdykoliv jindy. Možná snad jen trochu 
rychleji. Neutíkejme tedy před daty, neodhlašujme termíny. Utí-
kejme raději do hor. Mohu vám potvrdit, že to funguje. Uhlík po 
uhlíku jsem přikládala do kamen. Uhlík po uhlíku jsem několik 
dní v horské chatě malovala vzorce, slovo po slovu jsem psala 
cykly a vlastnosti sloučenin.

Ze zkoušky jsem dostala A (převoditelné na jedničku, chce-
te-li), to ale není důležité. Už nikdy si totiž nevzpomenu na pís-
menko, které mi visí na Stagu. Vzpomenu si jen na syčivé „tss“, 
vyskládané vzorce sloučenin po celém jídelním dřevěném stole 
a spontánní nápad vyrazit před zkouškou do hor.

Petr Mulač
První zkouškové v životě je asi pro každého náročné. Mě 

zastihlo na Právnické fakultě Univerzity Karlovy v  Praze 
a kupodivu jsem ho vcelku s úsměvem přežil (ha, peklo ještě 
přijde!). Už před samotným začátkem zkouškového jsem vě-
děl, že bych chtěl mezi zkouškami a začátkem výuky někam 
vyjet. S  přítelkyní jsme se shodli, že pojedeme někam po 
střední Evropě na tři dny. No, ale tady nastává první krize – 
každý z nás studuje jinou školu a zkouškové nám tedy začíná 
jinak. Nakonec jsme tenhle problém vyřešili poměrně dras-
ticky: jelo se v době opravného termínu jedné mojí zkoušky.

Kvůli ušetření jsme ubytování vzali bez možnosti zru-
šení zdarma a na mně tak bylo to břímě, že musím zkoušku 
zvládnout napoprvé. Kupodivu se to, díky Bohu (a opravu-
jícím :D), podařilo a mohlo se jet. Jako destinaci našeho po-
zkouškového putování jsme si vybrali Vídeň!

Vídeň coby místo krátkého výletu na tři dny můžu je-
dině doporučit. Město je to krásné, zajímavé a  opravdu 
blízko. Moravané to mají doslova za rohem. A když už tam 
budete, navštivte rakouský parlament. Protože právě tam 
zasedali i naši zástupci kdysi tak, jako dneska zasedají třeba 
v europarlamentu. Jo a navíc mají ve Vídni výborné dortíky!

Obecně asi platí, že by si měl člověk ten život taky trochu 
užívat. Takže ve vašem příštím zkouškovém určitě stojí za 
to narušit rutinu škola-práce, práce-škola a někam vyjet, ať 
už na týden do Španělska, na tři dny do Vídně nebo třeba 
na Mácháč. Nebojte se zariskovat ohledně termínu, určitě to 
za to ve výsledku bude stát, ať už to dopadne jakkoliv. Slovy 
mnohých privilegovaných Pražáků: škola a  prachy budou, 
my nebudem!

Patricie Vanická
Už před zkouškovým jsem věděla, že bude potřeba někam 

vyrazit. A ono se to poštěstilo hned dvakrát! To hlavní gró 
bylo ale jedno – týdenní stopování po Kypru. V porovnání 
s  naším běžným stylem cestování jsme s  kamarádkou plá-

Zkouškové a pololetní testy už jsou nějaký ten týden za námi, ale – stejně 
jako Milan Chladil – za rok (respektive půl roku) se vrátí… I toto stresující 

období si však můžeme různě zpříjemnit. A to třeba odměnou v podobě 
výletu, který po testech, zápočtech a zkouškách podnikneme. Jak podobnou 

cestu naplánovat tak, aby tím neutrpěly studijní výsledky ani naše peně-
ženka, jsme se zeptali několika sekretariátníků. Ti se podělili o své zážitky 
z hor, jednoho středozemního ostrova, nebo třeba rodiště Sacherova dortu!
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novaly cestu celkem dopředu kvůli cenám letenek, naopak 
zkoušky se musely přizpůsobit. Počkaly jsme jen na výsledek 
jedné nejdůležitější a hned ten večer kupovaly letenky. Ales-
poň jsme měly pořádnou motivaci se učit. Den před odletem 
jsem napsala poslední zápočet a  doufala, že nebudu muset 
kupovat dřívější zpáteční let, protože poslední termín by 
začínal přesně v  moment našeho přistání ve Vídni. Odjely 
jsme bez jakýchkoliv očekávání a plánů. Jen první dvě noci 
jsme měly domluvené přespání přes Couchsurfing. Byl to 
výlet plánovaný na místě na koleni, bez žádného zjišťování 
předem. I proto nás tolik překvapily odlišné zásuvky a to, že 
auta jezdí po levé straně. Což koneckonců dává smysl, jelikož 
ještě v 50. letech byl Kypr britský.

Nejintenzivnější byl hned první den. Do růžova vyspané 
jsme po noci na letišti nebyly, a i proto jsme se těšily, až se 
z  něho dostaneme pryč. Kousek od Larnackého letiště je 
solné jezero s plameňáky, a to jsme si přece nemohly nechat 
ujít. Hned po návštěvě opuštěného kláštera, kde čekaly de-
sítky krásných koček a kde jsme uvěřily pověře, že na Kypru 
žije více koček než lidí, jsme začaly stopovat. A měly jsme 
štěstí – zastavil nám pán, který se bál, aby jeho manželka ne-
zjistila, že měl u sebe v autě dvě cizí holky.

Ten den byly celkově rozhovory s pány, kteří nám zasta-
vili, velmi výživné, jelikož jsme se chtěly dostat na turecký 
Severní Kypr. A po překročení dvou pasových kontrol v ci-
zím autě s  cizím člověkem jsme se tam opravdu dostaly  – 
a bonusem byla voda balená v kelímku od jogurtu. Turecká 
strana Kypru je úplně jiná, pro tento zážitek ji stojí za to na-
vštívit. Celou nelehkou situaci na ostrově vykreslily příběhy 
o turecké invazi na Kypr v roce 1974, po které byla ze severní 
části vysídlena čtvrtina obyvatelstva. Někdo nám tam uká-
zal svůj rodný dům, který byl nucen opustit, někdo jiný zase 
vyprávěl o svém bratrovi, jenž se už 50 let pohřešuje. A další 
podobné zážitky zazněly mimořečí v několika autech. Také 
jsme dostaly doporučení nenastupovat do vozidel, která mají 
určitou poznávací značku, že ta jsou prý turecká. Nenávist 
Kypřanů vůči Turkům byla citelná a u hranic všudypřítomná, 
i když se na jejich území jezdí pro levnější benzín. Cesta zpět 
byla komplikovanější, začalo se stmívat a my stopovaly vedle 
ostnatého drátu. První nás popovezl minibus, který určitě 
nesplňoval ani základní bezpečnostní normy. S pánem jsme 
si tentokrát moc nepopovídaly, protože neuměl ani slovo an-
glicky, a my jsme turecky zvládly jen „salam aleyküm”. Štěstí 
se na nás usmálo znovu a my se zvládly bezpečně dostat až 
k našemu hostiteli ze Slovenska.

V  průběhu týdne jsme si zašly na krásnou túru kolem 
moře, v  ulicích Nikósie poslouchaly volání muezzina, do-
stopovaly na nejvyšší horu Olymp a projely se rozpadající se 
dodávkou. A přestože nám všichni místní říkali, že návštěva 
je lepší v létě, nás Kypr okouzlil i ve své „zimní" kráse.

Markéta Macháňová
K  tomu vyrazit do neznáma mě inspirovala moje se-

střenice, která si přibližně na měsíc vyjela do Thajska, no 
a důležitou roli hrála také osobní potřeba uniknout a  zažít 
nové dobrodružství. Z původního plánu – Itálie s kamarád-
kou – sešlo kvůli nesouladu s datem a hledala jsem letenky 

na vlastní pěst. A povedlo se! Našla jsem zpáteční letenky za 
35 € do Švédska! Zbývalo už jenom překecat rodiče, aby mě 
pustili. Nakonec jsem s  sebou nalodila i  svého bratra, aby-
chom své sourozenecké pouto posílili.

Samotné letenky jsem kupovala na začátku prosince, 
takže všechny zkoušky byly teprve přede mnou. Naštěstí 
jsem byla docela sebejistá, že tři zkoušky, které mě čekaly, 
zvládnu bez problému. A kdo by to byl býval čekal, tak se 
stalo.

Rodina mě připravovala na -10°C mrazy, nepříjemné 
lidi a drahé jídlo, ale opak byl pravdou. Počasí tam bylo jako 
u nás, takže někdy až kolem 5°C, lidi tam byli absolutně zlatí, 
často jsme se museli ptát na občas úplné zbytečnosti, ale ni-
kdy jsme se nesetkali s nepříjemným člověkem. V čem se ale 
rodiče trefili, byly ceny. Na svůj účet se budu ještě dlouho 
dívat smutně, ale jak říká moje maminka: „Peníze budou, my 
nebudem”, takže žádné koruny nelituji!

Stockholm je oproti ostatním hlavním městům Evropy 
malý a člověk jej bez problému projde za 4 dny. Má krásná, 
zajímavá a interaktivní muzea a je spíše pro ranní ptáčata – 
všechno zavírá hrozně brzy a noční život kvůli drahému al-
koholu moc „nejede”. Doslova každý tam umí anglicky. Město 
se také pyšní spolehlivou městskou dopravu a  samozřejmě 
Ikeou v centru města (i když je hodně maličká), ale k ní mám 
jednu výhradu! Neprodávají tam moje oblíbené ikeácké hot 
dogy!

Pokud při projíždění levných letenek narazíte na Stoc-
kholm, určitě neváhejte a prubněte to na vlastní kůži!

Anna Marie Podlipná
Zkouškové mě po třech letech už skoro nemůže překva-

pit. Nebyl proto zásadní problém vše rozplánovat tak, aby-
chom ve dvou našli pár společných volných dní mezi jed-
notlivými zkouškami. Když si člověk v cestování zvykne na 
nejistotu a nevadí mu vybírat příští destinaci podle intuice 
a odjezdových tabulí na nádraží, cestování je rázem zábav-
nější a  nepředvídatelnější. Do batůžku jsem tak přibalila 
skripta na poslední zkoušku z  protistologie a  bez jasného 
plánu sedla po náročném dni na noční lůžkový vlak do Bu-
dapešti.

Cestování po Evropě už posledních několik let zvládám 
zásadně bez létání. I  tak ale pro mě byla výměna nepoho-
dlných autobusových sedaček za postele skoro prázdného 
IC Metropol premiérou – a taky velkým zážitkem. Večer se 
člověk pohodlně uloží ke spánku v Praze a ráno už z vlako-
vého okénka kouká na její prázdnější, majestátnější a levnější 
verzi.

Výlet měl být původně útěkem z  depresivních únoro-
vých dní do světa bezstarostného objevování. Ukázalo se 
ale, že utíkat není kam. Kromě až podezřelé podobnosti 
s Prahou nás totiž Budapešť překvapila tím, že nás na jednom 
z  hlavních náměstí svedla dohromady se skupinou našich 
pražských kamarádů, kteří shodou náhod byli danou dobou 
v témže městě na výletě také. Slovo dalo slovo a po nároč-
ném večeru nezbylo než uznat, že osud je nezvratný a ma-
ďarské a české hospody jsou v lecčems skoro k nerozeznání. 
Vyčerpaní dojmy jsme se poté přesunuli do města Győr. To, 
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že vypadá téměř identicky jako České Budějovice, pak už ne-
překvapilo asi nikoho z nás.

Nutno dodat, že skripta z protistologie přežila výlet na 
dně batohu spokojeně pozapomenuta a světlo světa spat-

řila až zpátky v Praze. Vrátit se do ubíjející rutiny každo-
denního učení je ale snazší, když člověk v mezičase získá 
zpátky alespoň část svých sil. A k tomu pár dobrých his-
torek.
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